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شهر مشخص 
شود، بی شک 

به نتایج 
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خواهیم یافت

خط مترو 
تهران - پیشوا 

- ورامین در 
ایستگاه شهر 

ری به خطوط 
شش و یک 
مترو تهران 

متصل خواهد 
شد

که از برق بالاســـری تغذیـــه می کنند، 
کرد. استفاده 

وی گفـــت: بـــه محض آنکـــه معاون 
اجرایـــی رئیس جمهور، دســـتور لازم 
را بـــه مـــا ابلاغ کنـــد، شـــرکت مترو 
تهـــران عملیـــات اجرایـــی احـــداث 
خـــط مترو تهـــران- پیشـــوا - ورامین 
را آغـــاز خواهـــد کـــرد. معـــاون فنی 
و مهندســـی شـــرکت متـــرو تهـــران 

در پاســـخ بـــه این ســـؤال کـــه به چه 
میزان اعتبار بـــرای احداث این خط 
نیاز اســـت، گفـــت: این مســـیر ریلی 
۵۵ کیلومتر طول دارد که بر اســـاس 
تعهداتمان، بـــه محض آغاز کار، ۳.۵ 
تا ۴ ســـال لازم اســـت تا احداث خط 
مترو تهران - ورامین - پیشـــوا انجام 
شـــود، امـــا چـــون در حـــال حاضـــر 
برخی اقدامـــات زیرســـاختی انجام 

شـــده از قبل، نیاز به بهسازی دارد و 
نیاز بـــه تأمین ناوگان جدید اســـت، 
بـــرای احـــداث خـــط مترو تهـــران - 
پیشـــوا - ورامین، به 8هـــزار میلیارد 

تومان نیاز اســـت.
وی افـــزود: خط مترو تهران - پیشـــوا 
- ورامیـــن در ایســـتگاه شـــهر ری بـــه 
خطـــوط شـــش و یـــک متـــرو تهران 

متصـــل خواهد شـــد.

با زائران حسینی

اخبــــار

وزیر بهداشت خبرداد

 اعزام بیش از یک هزار نیرو 
۴۰۰ آمبولانس و بالگرد برای پوشش 

مراسم اربعین  حسینی
وزیـــر بهداشـــت، درمـــان و آمـــوزش پزشـــکی گفت: 
حـــدود ۳۷۳آمبولانـــس، ۵۷ اتوبـــوس آمبولانس، ۱۲ 
بالگرد، ۱۰بیمارســـتان صحرایی و ۱۰۰۰نیروی داوطلب 
و ۱۷۰نیروی پزشـــکی برای پوشـــش مراسم پیاده روی 
اربعیـــن حســـینی به منطقه مـــرزی اعزام می شـــوند.  
به گزارش ایرنـــا، بهرام عین اللهی، در مراســـم بدرقه 
کاروان بهداشـــت و درمانی حســـینی، افـــزود: حدود 
۵۵درصـــد زائرین اربعین حســـینی از مرز مهران عبور 
می کننـــد بنابرایـــن در مـــرز مهـــران امکانات بیشـــتر 
را متمرکـــز کردیم. امســـال ســـازه ثابت بیمارســـتانی 
در ایـــن پایانه افتتـــاح کردیم تـــا با همـــه امکانات در 

خدمت زائرین باشـــیم.

اورژانس برای اربعین در مرزهای 
شرقی و غربی آماده است

رئیـــس کمیته بهداشـــت و درمـــان اربعین حســـینی 
برخـــی از خدمـــات بهداشـــتی و درمانـــی بـــه زائرین 

اربعیـــن حســـینی را تشـــریح کرد. 
به گـــزارش ایســـنا، جعفـــر میعادفـــر در آییـــن بدرقه 
کاروان بهداشـــت و درمـــان اربعیـــن حســـینی کـــه در 
بوســـتان ولایت تهران برگزار شـــد، گفـــت: خدمات 
بهداشـــتی درمانی را در هشـــت مرز ارائـــه می دهیم. 
همچنیـــن تیم هـــای پزشـــکی ســـازمان اورژانـــس با 
حضـــور در دو مـــرز شـــرقی کشـــور یعنـــی ریمـــدان و 
میرجاوه، بـــه زائرانی که از کشـــورهای همســـایه وارد 
کشـــورمان می شـــوند، خدمـــات بهداشـــتی و درمانی 

ارائـــه خواهنـــد کرد. 
وی بـــا بیـــان اینکـــه تیم هـــای پزشـــکی با حضـــور در 
مرزهای کشـــور بـــه زائـــران خدمات رســـانی خواهند 
کرد، گفت: امســـال تمام تلاش خود را به کار بســـتیم 
تا بـــا توجه بـــه گرمای هوا علاوه بر پســـت های ســـیار 
برای ارائه خدمات درمانی به زائران، زیرســـاخت های 
ثابـــت نیز ســـاخته شـــود تـــا بتوانیم خدمت رســـانی 

بهتری به زائران داشـــته باشـــیم.

گذرنامه زائران رایگان تمدید می شود
رئیس پلیس مهاجـــرت و گذرنامه فراجا با اشـــاره به 
اســـتقبال مردم برای دریافت گذرنامـــه زیارتی اربعین 
گفـــت: در حـــال حاضر مـــردم فقط در ایـــام محرم و 
صفـــر می تواننـــد از این گذرنامـــه برای ســـفر به عراق 

کنند.  استفاده 
به گزارش ایســـنا، ســـردار علـــی ذوالقدر با بیـــان این 
که امســـال با توافـــق با دولـــت عراق موضـــوع تمدید 
گذرنامه هایی که مدتشـــان به پایان رســـیده یا کمتر از 
شـــش ماه اعتبار دارند یا این که دو سال از اعتبارشان 
گذشـــته است در دســـتورکار قرار داده ایم، خاطرنشان 
کرد: این کار در مدت زمانی کم و بســـیار ســـریع انجام 

می شـــود و هزینه ای از زائران دریافت نمی شـــود.

کلاس های آیین نامه رانندگی 
اجباری نیست

متقاضیـــان آمـــوزش رانندگـــی الزامـــی به شـــرکت در 
کلاس های آموزش آیین نامه در آموزشـــگاه ها را ندارند.
به گزارش مهر، ســـردار حسین رمضانی معاون اجرایی 
پلیس راهور فراجـــا درباره الزام حضـــور متقاضی برای 
آمـــوزش آیین نامه از ســـوی آموزشـــگاه ها و غیرقانونی 
بودن آن گفت: برابر آیین نامه آموزشـــگاه های رانندگی 
کـــه در ســـال ۱۳۹۷ تصویب و بـــه آنها ابلاغ شـــد، قرار 
بر این شـــد آمـــوزش حضـــوری آیین نامـــه راهنمایی و 
رانندگی اختیاری باشـــد. وی افزود: بر همین اســـاس 
در حـــال حاضـــر متقاضیـــان الزامـــی بـــه حضـــور در 

کلاس های آمـــوزش آیین نامـــه را ندارند.

دفترچه انتخاب رشته کنکور 1۴۰۲ 
امروز منتشر می شود

انتخـــاب رشـــته های تحصیلـــی  راهنمـــای  دفترچـــه 
دانشـــگاه ها و مؤسســـات آموزش عالی، امروز۲۹ مرداد 
۱۴۰۲ در سایت سازمان ســـنجش آموزش کشور منتشر 
می شـــود. به گـــزارش ایســـنا، نتیجه علمـــی داوطلبان 
آزمون سراسری ســـال ۱۴۰۲ از روز جمعه ۲۷ مرداد ۱۴۰۲ 
به صـــورت کارنامه حاوی نمره کل نهایی، رتبه، ســـهمیه 
و وضعیـــت بومـــی روی پایـــگاه اطلاع رســـانی ســـازمان 
ســـنجش قـــرار گرفتـــه اســـت و داوطلبـــان می تواننـــد 
 بـــا ورود بـــه ســـامانه جامع آزمون سراســـری بـــه آدرس 
https://my.sanjesh.org کارنامه خود را مشاهده کنند.

دفترچـــه راهنمـــای انتخـــاب رشـــته های تحصیلـــی 
دانشـــگاه ها و مؤسســـات آموزش عالی حـــاوی تمامی 
شـــرایط و ضوابـــط اختصاصـــی رشـــته های مختلـــف 
تحصیلـــی دوره های روزانه، شـــبانه، مجـــازی، پردیس 
خودگـــردان و شـــهریه پـــرداز، دانشـــگاه پیـــام نـــور، 
مؤسســـات آمـــوزش عالـــی غیرانتفاعـــی و غیردولتی 
)اعـــم از با آزمـــون و پذیرش صرفاً براســـاس ســـوابق 

تحصیلـــی »بـــدون آزمون«( اســـت. 

ح  خبـــر رونمایـــی از اپلیکیشـــن طر
»نومانـــد« دیـــروز منتشـــر شـــد. این 
پیـــش  را  ایـــن ســـؤال  البتـــه  خبـــر 
می کشـــید که چـــرا میزان مشـــارکت 
مـــردم در طرح تفکیـــک زباله از مبدأ 
باوجـــود ســـال ها کار در ایـــن زمینه، 

آنقدرهـــا کـــه باید، نیســـت.
معـــاون ســـازمان مدیریت پســـماند 
یـــن  ا بـــاره  ر د ن  تهـــرا ی  ر ا شـــهرد
اپلیکیشـــن گفـــت: این اپلیکیشـــن 
ضمن ترغیب شـــهروندان به تفکیک 
زبالـــه از مبـــدأ، خدمـــات مفیدی به 
اپلیکیشـــن  ارائـــه می دهـــد.  آنـــان 
»نوماند« روی گوشـــی نصب می شود 
و شـــهروندان از طریق آن درخواست 
می دهنـــد که شـــهرداری زبالـــه آنها را 
تحویـــل بگیرد. در این سیســـتم یک 
بازه زمانـــی بـــرای کاربر گذاشـــته ایم 
که مشـــخص می کنـــد در چـــه زمانی 
و چه محلی پســـماند از آنهـــا تحویل 
گرفتـــه شـــود. در ازای تحویـــل زباله 
ارزشمند، حساب شهروند در سامانه 
»شهرزاد« شـــارژ می شـــود و می تواند 
بـــرای تهیـــه بلیـــت اتوبـــوس، مترو 
وعـــوارض ورود بـــه محـــدوده طـــرح 

ترافیـــک از آن اســـتفاده کند.
ایـــن  بـــه گفتـــه حســـین شـــهابی، 
اپلیکیشـــن روش تحویل پســـماند را 
راحت کرده اســـت و دیگر لازم نیست 
شـــهروندان به صـــورت حضـــوری به 
غرفه هـــا مراجعـــه کننـــد. او اظهـــار 
باعـــث  امـــر  ایـــن  کـــرد  امیـــدواری 
مشـــارکت بیشـــتر مـــردم در تفکیک 

زباله شـــود.
شـــهابی بـــا اشـــاره بـــه اینکـــه یکی از 

معضـــلات شـــهر تهـــران زباله گردهـــا 
هســـتند، گفـــت: ایـــن افـــراد بـــرای 
جمع آوری پســـماند ارزشـــمند بر سر 
مخـــازن می روند اما اگـــر تفکیک این 
زباله از قبـــل انجام گیـــرد و به مراکز 
مجـــاز تحویـــل داده شـــود، دیگـــر در 
مخازن، پسماند ارزشمندی نمی ماند 
کـــه زباله گـــرد بخواهـــد بـــردارد و در 
نتیجه، مافیای زباله و شـــکل زشـــت 
زباله گردی در تهران جمع می شـــود. 
عـــلاوه بـــر ایـــن پســـماند بـــه چرخه 
تولیـــد برگشـــته و بـــه حفـــظ محیط 

زیســـت کمک می شـــود.
 

یک کارشناس مدیریت پسماند: 
پاداش در غرفه های بازیافت 

باید مطابق نیاز مردم باشد
 یک کارشـــناس مدیریت پســـماند، 
یکی از مهم تریـــن دلایل جانیفتادن 
بیـــن  مبـــدأ  از  تفکیـــک  فرهنـــگ 
مـــردم را بـــا وجـــود زحمت هـــای ۲ 
دهـــه گذشـــته شـــهرداری ها، نبـــود 
آمـــوزش مناســـب می دانـــد. دکتـــر 
ســـعید مرادی کیـــا در ایـــن بـــاره به 
خبرنـــگار »ایـــران« گفت: مـــا هیچ 
وقت برنامه بلندمدتی نداشـــته ایم 
و معتقـــدم به رغـــم همـــه تغییـــرات 
مدیریتی، آموزش باید وجود داشته 
باشـــد. همانند بسیاری از کشورهای 
توســـعه یافته کـــه تمرکـــز خـــود را بر 
مشـــارکت داوطلبانـــه شـــهروندان 
قـــرار داده انـــد، در ایـــران هـــم باید 
شـــهرداری ســـعه صـــدر بیشـــتری 
داشـــته باشـــد و آمـــوزش مدیریـــت 
پســـماند را از ســـن 6 تـــا 8 ســـالگی 

کـــودکان آغـــاز کند.
وی گفـــت: هـــم آموزش و پـــرورش و 
هم ســـازمان حفاظت محیط زیست 
به رغـــم همه زحمت ها، با شـــهرداری 
فاصلـــه دارند. به عنـــوان مثال کتاب 
انســـان و محیـــط زیســـت در مقطع 
یازدهـــم تدریـــس می شـــود، درحالی 

که معتقـــدم ایـــن آمـــوزش کاربردی 
بایـــد بـــه مقطـــع ابتدایـــی نزدیک تر 
باشـــد تا بتواند تأثیرگذاری بیشـــتری 
داشـــته باشـــد؛ کودک از این آموزش 
را  رفتـــارش  و  می رســـد  یقیـــن  بـــه 

بی شـــک تغییـــر می دهد.

مدیریت پسماند یک موضوع 
چندوجهی است

ایـــن کارشـــناس مدیریـــت پســـماند 
با اشـــاره بـــه اینکـــه بحـــث مدیریت 
پســـماند یـــک موضـــوع چندوجهی 
اســـت، گفت: در کنـــار تفکیک زباله 
از مبـــدأ، باید به تنظیـــف و همچنین 
کـــم حجـــم کـــردن و فشرده ســـازی 
پســـماندها توجه کرد تا شـــاهد بدبو 
و پرشـــدن مخـــازن بازیافـــت زبالـــه 

. شیم نبا
مرادی کیـــا اظهـــار داشـــت: بایـــد با 
آموزش، ســـواد محیط زیســـتی مردم 
را بـــالا برد. به عنوان مثـــال اگر مردم 
بداننـــد کـــه پســـماند و شـــیرابه های 
زبالـــه تـــا چه حـــد خطرناک اســـت و 
آب هـــای زیرزمینـــی را چقـــدر آلـــوده 
قـــب  مرا بیشـــتر  قطعـــاً   ، می کنـــد
خواهنـــد بـــود. همچنیـــن بایـــد بـــه 
بـــا کمتریـــن  نحـــوه خریـــد  مـــردم 
پسماند و نحوه آماده ســـازی پسماند 

بـــرای تفکیک را هـــم آمـــوزش داد.

پسماند ارزشمند
ایـــن کارشـــناس مدیریـــت پســـماند 
یادآورشـــد: در قراردادهای شهرداری، 
پیمانکارهـــا موظفنـــد هـــم پســـماند 
ارزشـــمند و هـــم پســـماند  خشـــک 
خشک غیرارزشـــمند همچون کیسه 
پلاســـتیکی و جلـــد پفـــک و چیپس 
کـــه  درحالـــی  بگیرنـــد،  تحویـــل  را 
ایـــن پیمانکارها بـــرای پســـماندهای 
ارزشـــمند پـــول پرداخـــت می کننـــد 
ولی بقیـــه پســـماندها را جمـــع آوری 

. نمی کننـــد

اپلیکیشن »نوماند« به کمک تفکیک پسماندها می آید

مرادی کیـــا یـــادآور شـــد: هـــدف دنیا 
ایجاد پســـماند  تر خالص است و این 
موضوع را مد نظـــر دارند که ضایعات 
مواد غذایـــی را به صورت خالص ارائه 
دهنـــد تا بتوان از آن کود اســـتاندارد، 
تمیـــز و خالـــص تهیـــه و در باغبانـــی 
جایگزین کودهای شـــیمیایی و تولید 

محصـــولات ارگانیک کرد.

نباید مردم را نادیده گرفت
کارشـــناس مدیریـــت  اعتقـــاد  بـــه 
پســـماند، نبایـــد در پروژه هـــا نظـــر 
مـــردم را نادیده گرفت و بهتر اســـت 
قبل از راه اندازی غرفه های بازیافت 
از مردم نظرســـنجی شـــود که انتظار 
دارنـــد چـــه کالا یـــا خدماتـــی را در 
مقابل تحویل زباله خشـــک دریافت 
کننـــد. اگر نیازهـــای هـــر منطقه ای 
از شـــهر مشـــخص شـــود، بی شـــک 
به نتایـــج بهتـــری دســـت خواهیم 
یافـــت. بـــه عنـــوان مثـــال می توان 
بســـته به درخواســـت شـــهروندان، 
بلیت کنســـرت، مـــوزه یا ســـینما به 
آنهـــا هدیـــه داد. تجربه نشـــان داده 
در برخی مناطق شـــهر بیشتر مردم 

ترجیـــح می دهند ایـــن هزینه صرف 
امـــور خیریـــه شـــود ولـــی در برخی 
مناطـــق، بیشـــتر درخواســـت پـــول 
نقد و بلیت متـــرو و اتوبوس دارند و 
می توان به ایـــن روش آنها را ترغیب 
بـــه تفکیـــک زبالـــه از مبدأ کـــرد. از 
ســـوی دیگـــر برنامه ریزی هـــا دقیق 
نیســـت، به عنوان مثال در منطقه ۵ 
تهران بیشـــتر زوج ها شاغل هستند 
و اگـــر بخواهنـــد در طـــرح تفکیـــک 
زباله مشـــارکت داشته باشـــند تنها 
زمـــان آنهـــا روزهـــای تعطیـــل یعنی 
پنجشـــنبه و جمعـــه اســـت، ولـــی 
درســـت در همیـــن روزهـــا غرفه هـــا 
تعطیـــل هســـتند. بنابراین بخشـــی 
از متقاضیـــان این طـــرح را احتمالاً 

از دســـت می دهیـــم.
مـــا   : شـــد ور  آ د یـــا همچنیـــن  وی 
درگیـــر  شـــهرداری ها  در  به شـــدت 
تغییرات پیچیده مدیریتی هســـتیم. 
هر شـــرکت، سازمان و شـــهر موفقی 
بی شـــک باید دارای یک ســـند جامع 
بالادســـتی مصوب بوده و بـــه عنوان 
مثـــال بـــرای ۱۰ســـال آینـــده برنامـــه 
داشـــته باشـــد به گونه ای که مدیران 

بعدی موظف شـــوند همان مســـیر را 
ادامـــه دهند و از ریل خارج نشـــوند. 
در چنین شـــرایطی بی شک می توان 

موفق تـــر عمـــل کرد.

فرهنگسازی تفکیک زباله به 
یک شیوه متفاوت

در یـــک محلـــه، مردی هر ماه ســـراغ 
خانه هـــای مردم مـــی رود و زباله های 
خ بســـیار اندکـــی  خشـــک را بـــا نـــر
می خـــرد. ایـــن اتفـــاق در بخشـــی از 
منطقـــه چهـــار موجـــب شـــده مردم 
زباله هـــای خشـــک و  تر را جـــدا کنند 
و همـــان دم در به او تحویـــل دهند. 
گذشـــته از درســـت یـــا غلـــط بودن 
ایـــن کار، ظاهـــراً نظـــم کار او و راحتی 
تحویـــل زباله دم در، ســـبب موفقیت 
شـــده اســـت. هم موفقیـــت آن مرد 
کـــه ضایعـــات جمـــع می کنـــد، هـــم 
موفقیـــت مـــردم در تفکیـــک زباله و 
هم، جـــا افتادن ایـــن فرهنگ. چون 
تکرار یک کار، موجب نهادینه شـــدن 
آن خواهد شـــد. احتمالاً راه های زیاد 
دیگـــری هم برای نهادینـــه کردن این 

فرهنگ وجـــود دارد.

با ابلاغ از سوی معاون اجرایی رئیس جمهور

ساخت مترو تهران- پیشوا - ورامین 
آغاز می شود

معاون فنی و مهندســـی شرکت مترو 
تهران بـــا بیـــان اینکـــه در خردادماه 
نی  ســـتا ا ســـفر  طـــی  ی  ر ل جا ســـا
پـــروژه  شـــد  مقـــرر  رئیس جمهـــور 
احـــداث خط ریلی تهـــران - ورامین و 
پیشوا هرچه ســـریع تر تعیین تکلیف 
شـــود، گفت: با ابلاغ از سوی معاون 
اجرایی رئیس جمهور، ســـاخت مترو 
تهران- پیشـــوا - ورامین آغاز می شود.
به گزارش ایســـنا، پرویـــز ظهراب زاده 
اظهارداشـــت: پروژه اتصـــال تهران به 
ورامیـــن از طریـــق خطـــوط راه آهـــن 
ریلی از ۱۰ ســـال پیـــش در بلاتکلیفی 
بـــه ســـر می بـــرد. در واقـــع اختـــلاف 
نظـــری وجود داشـــت کـــه آیا اساســـاً 

این اتصال باید توســـط شـــبکه مترو 
تهران صـــورت گیرد یا اینکه شـــرکت 
راه آهـــن جمهـــوری اســـلامی ایـــران 
باید با قطـــار حومه ای مســـافران آن 
را پوشـــش دهـــد. در ایـــن مدت طی 
دو نوبـــت، مدیریـــت احـــداث خـــط 
ارتباطی تهران - ورامین بین شـــرکت 
مترو و شـــرکت راه آهن جابه جا شد.
در خردادمـــاه ســـال جاری طی ســـفر 
اســـتانی رئیس جمهـــور مقـــرر شـــد 
پـــروژه احـــداث خـــط ریلـــی تهـــران 
- ورامیـــن و پیشـــوا هرچـــه ســـریع تر 
تعییـــن تکلیـــف شـــود. بعـــد از ایـــن 
تصمیم، ضمن توافقی که با شـــرکت 
راه آهـــن انجـــام دادیـــم، مقـــرر شـــد 
یـــک مشـــاور بی طـــرف دربـــاره بـــه 
روزرســـانی مطالعـــات خط تهـــران - 
ورامیـــن اقـــدام کند. وی با اشـــاره به 
ح، بر  اینکه بررســـی های مشـــاور طر

احداث مترو در مســـیر تهران - پیشوا 
- ورامیـــن صحـــه گذاشـــت، گفـــت: 
البتـــه در حـــال حاضـــر »ریـــل باس« 
در مســـیر تهران - ورامیـــن با ظرفیت 
جابه جایـــی ۴۰۰۰ نفـــر فعـــال اســـت، 
اما درمجمـــوع در طول روز دو ســـفر 
صبـــح و بعدازظهر انجام می شـــود که 
بـــا آمدن مترو، این سیســـتم حمل و 

نقـــل باید کامـــلاً متحول شـــود.
معاون فنی و مهندســـی شرکت مترو 
تهران بـــا تأکید بـــر اینکـــه مطالعات 
نشـــان می دهـــد بـــرای پوشـــش این 
حجم مسافر در افق ســـال ۱۴۲۰ باید 
از مدلـــی مشـــابه قطار تهـــران - کرج 
استفاده کنیم، افزود: پس از بررسی 
سه گزینه پیشـــنهادی،  به این نتیجه 
رســـیدیم که برای خط متـــرو تهران - 
ورامین - پیشـــوا با طـــول حدودی ۵۵ 
کیلومتـــر، باید از قطارهـــای دوطبقه 

گزارش خبری

درمان هپاتیت C رایگان شد
هپاتیـــت C نوعـــی عفونت اســـت کـــه عمدتاً 
کبـــد را تحـــت تأثیـــر قـــرار می  دهـــد و ابتلا به 
آن اغلـــب هیـــچ علائمی نـــدارد، امـــا عفونت 
مزمـــن موجـــب زخم کبـــد می شـــود و پس از 
چند ســـال به ســـیروز کبد می انجامد. شیوع 
هپاتیـــت C در ایران کمتر از نیـــم درصد بوده 
و در بین کشـــورهای همســـایه دارای کمترین 
درصـــد افزایـــش ایـــن بیمـــاری اســـت. برای 
ریشـــه کن کردن این عفونت مســـئولان وزارت 
بهداشـــت از رایـــگان شـــدن درمـــان بیماری 
هیأتیـــت C خبردادند. ســـعید کریمی معاون 
درمـــان وزارت بهداشـــت، درمـــان و آمـــوزش 
پزشـــکی درباره درمان رایگان بیماری هپاتیت 
C در کشور گفت: »امیدواریم بتوانیم بیماری 
C را بـــا پوشـــش بیمـــه ای و ســـایر  هپاتیـــت 
اقدامات جهـــادی کادر بهداشـــت و درمان از 
کشـــور حذف کنیـــم در همین رابطـــه درمان 
هپاتیـــت C بـــه شـــکل کامـــل تحت پوشـــش 
بیمـــه قرار گرفـــت و بیمـــاران رایـــگان درمان 

می شـــوند.«
وی افزود: »امســـال ایـــن طـــرح را داریم که به 
ســـمت حذف بیماری از کشـــور برویـــم در این 

راســـتا بیمـــاران تا حد زیادی شناســـایی شـــده 
و در ســـامانه ها بـــه ثبـــت رســـیده اند. کریمـــی 
تأکیـــد کرد: درمـــان این بیماران نیز آغاز شـــده 
و تـــا امروز حـــدود 6۰۰ نفر تحت پوشـــش بیمه 
به شـــکل رایـــگان درمـــان شـــدند. امیـــدوارم 
بتوانیم مانند کاشـــت حلزون کـــه صف انتظار 
درمان را بـــه صفر رســـاندیم،  در این بخش هم 
بیماری هپاتیت C را با پوشـــش بیمه ای و سایر 
اقدامـــات جهـــادی کادر بهداشـــت و درمان از 

کشـــور حذف کنیم.«

 زیر سویه های جدید کرونا هنوز 
در ایران گزارش نشده است

 ایـــن روزهـــا خبرهایـــی دربـــاره ســـویه جدیـــد 
ویروس کووید ۱۹ منتشـــر شـــده اســـت. سویه 
فرعـــی که در حـــال حاضر بـــا نـــام BA.6 و نام 
مستعار »اِریس« شـــناخته می شود، این نگرانی 
را میان دانشـــمندان و ویروس شناســـان ایجاد 
کرده است که آیا اســـتفاده از ماسک در اماکن 

عمومـــی برای مـــردم لازم اســـت یا خبر؟
ســـازمان جهانی بهداشت )WHO( این سویه 
را کـــه تاکنـــون در دانمارک، امریـــکا و انگلیس 
ردیابـــی شـــده، در زمـــره ســـویه های »تحـــت 
نظارت« قـــرار داده اســـت. در همیـــن زمینه، 
وزارت بهداشـــت، درمـــان و آمـــوزش پزشـــکی 
اطلاعیـــه ای صادر و اعلام کـــرد: »مردم نگران 

نباشـــند. کشـــف زیر ســـویه های جدید کرونا 
در جهـــان بـــه معنی شـــیوع آنهـــا در ایـــران و 
ســـایر کشـــورها نیســـت و در ماه های گذشته 
علاوه بر زیرســـویه EG5، زیرسویه های متعدد 
دیگری هـــم در جهان کشـــف شـــده که هیچ 
یـــک شـــیوع نیافتـــه و در ایران نیز شناســـایی 

نشـــده بود.«
پـــدرام پاک آیین ســـخنگوی وزارت بهداشـــت، 
درمان و آموزش پزشکی در پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت بهداشـــت اعلام کـــرد: »این زیرســـویه، 
مشـــتق از یکـــی از زیرســـویه های امُیکـــرون به 
نام XBB1, 9.1 اســـت. این زیرســـویه از طرف 
سازمان جهانی بهداشـــت تحت رصد و سپس 
تحت توجه طبقه بندی شـــده است. همچنین 
زیرســـویه EG5 نخســـتین بار ماه ها قبل یعنی 
۱۷ فوریه یا ۲8 بهمن ۱۴۰۱ در جهان شناســـایی 
شد. این زیرســـویه در ۵۱ کشور شناسایی شده 
و از زمان شناســـایی تا کنون تغییری در بیماری 

زایی آن مشـــاهده نشده است.«
ســـخنگوی وزارت بهداشـــت با اشـــاره بـــه این 
مطلب کـــه در ایـــران، آزمایش ســـکانس برای 
تعییـــن ســـویه و زیرســـویه بـــه تعـــداد بالـــغ بر 
۲۰۰ مـــورد در هـــر ماه بویـــژه در مورد مســـافران 
خارجـــی و در مرزهـــا انجـــام می شـــود، اظهـــار 
داشـــت: »زیـــر ســـویه EG5 از زمان کشـــف آن 
تاکنون در ایران شناســـایی نشـــده است. خبر 
منســـوب به یکی از دانشـــگاه های تهران مبنی 
بـــر توصیـــه به عمـــوم بـــرای ماســـک زدن مورد 

تأییـــد وزارت بهداشـــت نیســـت و فعـــلاً چنین 
توصیـــه ای وجود نـــدارد.«

طبق اعـــلام وزارت بهداشـــت، در ۴8 ســـاعت 
گذشـــته یـــک بیمـــار مبتـــلا بـــه کوویـــد ۱۹ در 
کشـــور فوت کرد کـــه به ایـــن ترتیـــب مجموع 
جانباختـــگان کرونـــا در کشـــور بـــه ۱۴6 هزار و 

۳۲۱ نفر رســـید.
گزارش خبـــری روزنامه ایران در ایـــن زمینه را 

فردا در همین صفحـــه بخوانید.

تأمین 1۲۰ هزار عدد داروی فاکتور 
هشت برای بیماران هموفیلی

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل ســـازمان 
غـــذا و دارو بـــه تأمیـــن ۱۲۰ هـــزار عـــدد داروی 
فاکتور هشـــت بـــرای بیماران هموفیلی اشـــاره 
کرد و گفت: مســـیر واردات این محصول بســـته 
نمی شـــود؛ تـــا زمانـــی که بیمـــاران و پزشـــکان 
درخواســـت برندهای موجود را داشـــته باشند، 

سهم واردات مشـــخص است.
محمد پیکان پـــور افزود: ۱۲۰ هـــزار عدد داروی 
فاکتـــور 8 بـــا دوز ۵۰۰ در داخل کشـــور تولید و 
بســـته بندی شـــده و دســـتور ورود آنها بـــه بازار 
صـــادر شـــده و طـــی هفتـــه جـــاری در اختیـــار 
بیماران قـــرار خواهد گرفت. همچنین دوزهای 
هزار و ۲ هـــزار این دارو نیـــز در آینده نزدیک به 

ســـرعت روانه بازار خواهد شـــد.

وی اظهار داشـــت: میزان مصـــرف دارو ماهانه 
۴۳ هـــزار عـــدد داروی نـــو ترکیـــب و ۱۷ هـــزار 
پلاسمایی اســـت. شـــرکت تولیدکننده داروی 
فاکتـــور8 ایرانـــی، در نوبت اول ۱۲۰ هـــزار ویال 
دارو را تحویـــل می دهـــد کـــه این میـــزان، نیاز 
ســـه ماه کشـــور به داروی نوترکیـــب فاکتور8 را 

می کند. تأمیـــن 
پیکان پـــور با بیـــان اینکـــه میـــزان برنامه ریزی 
شـــده برای تولید ایـــن دارو در کشـــور ۳۰۰ هزار 
عدد اســـت، گفت: به دلیـــل نقص هایی که در 
فراینـــد تولید در شـــرکت تولیدکننده فاکتور 8 
ایجاد شـــده بود، این شـــرکت نتوانسته بود به 
تعهدات خـــود در زمینه تأمیـــن دارو عمل کند 
امـــا الان در حال تلاش اســـت که مشـــکلات را 

. کند حل 
وی تصریـــح کـــرد: ماحصل عرضه نشـــدن این 
دارو بـــه بازار در ســـال گذشـــته کمبـــودی را در 
بـــازار ایجـــاد کـــرد و در ایـــن راســـتا در آبـــان و 
آذرمـــاه ســـال گذشـــته پیگیر شـــدیم کـــه همه 
ظرفیت هـــای موجـــود را بـــرای تأمیـــن داروی 

فاکتـــور8 بیمـــاران هموفیلـــی فعـــال کنیم.
به گفته مدیرکل امـــور دارو و مواد تحت کنترل 
ســـازمان غذا و دارو، عـــلاوه بر پیگیـــری تولید 
داخلـــی، رایزنی هایـــی بـــا ۴ شـــرکت  خارجـــی 
صـــورت گرفت که بخشـــی از نیازهـــای بیماران 
کشور از این مســـیر تأمین شود و اکنون از برند 
خارجی دیگری تعداد 6۰ هـــزار داروی فاکتور 8 

وارد کشور شد.

سلامت

میترا جلیلی
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